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Utdragsbestyrkande 

Tid 26 november  16.00 -18.00 
Plats Nacka Stadshus  
Ordförande  Erik Langby 
 
Närvarande 
Erik Langby (m) 
Stefan Saläng (fp) 
Ingegerd Thorngren (m) 
Anders Wennerström (kd) 
Pyret Due-Hedlund (s) 
Cathrin Bergenstråhle (m) 
 
Naturskyddsföreningen i Nacka Ronny Fors 
Saltsjöbadens Naturskyddsförening Björn Strehlenert 
Boo Miljö och Naturvänner Margareta Josefsson, Carl-Cedric Coulianos 
Nacka Miljövårdsråd Jan Åman 
Aktionsgruppen Rädda Skuruparken Gunilla Ingmar 
Ältasjöns Fiskevårdsområdesförening Sten Fogelström 
Boo Fiskevårdsområdesförening Ivar Häggblom 
 
Åsa Engwall Direktör park, idrott & fritid 
Anders Ekengren Stadsbyggnadsdirektör 
Sven Andersson Översiktsplanerare 
Birgitta Held Paulie Projektledare/ Miljöbevakning 
Roger Grönwall Projektledare/ Naturvård 
Johan Håkansson Planarkitekt 
Heidi Swahn Sekreterare 
 
 
 
Underskrifter Sekreterare  ……………………………………………… 
   Heidi Swahn 
    
 Ordförande  ……………………………………………… 
   Erik Langby 
    
 Justerande  ……………………………………………… 
   Jan Åman Nacka Miljövårdsråd 
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1  Justering 
Jan Åman utsågs att justera protokollet. 
 
2  Föregående minnesanteckning 
Läggs till handlingarna 
 
3  Rapport Naturens år 2009   
Nina Mautner-Granath informerade om aktiviteter som gjorts i projektet Naturens år. 
I projektet har man bland annat tagit fram Webb material, annonser, reportage, En länk 
till kommunens projekt Naturens år finns på nacka.se.  
 
Man har anordnat guidningar. Utvecklat samarbeta skola/ naturskola. Projektet har även 
delfinansierat samverkans arrangemang – Kul utedag i Fisksätra samt – Hittaut.nu 
(orientering i stadsmiljö). Man har tagit fram en folder om naturens år. En projektledare 
har anställts. Webbsidan uppdateras varje vecka 
 
På hemsidan finns det olika rutor som innehåller - Månadens reservat, Promenadsugen, 
Snart Skridskodags, Fågelsafari, Bäversafari samt Hittaut.nu.  
 
Utvärdering av projektet kommer att göras för att se om det finns något kan återkomma. 
 
Jan Åman tog upp följande att "orientering i stadsmiljö" är ingen bra beskrivning, av de 
82 kontrollerna ( har besökt samtliga) står en mindre del i stadsmiljö (som utanför 
Nämndhusets huvudentré och mitt på Markusplatsen) medan majoriteten är placerade i 
skog, t ex i Ryssbergens otillgängliga branter, i Nackareservatet och Nyckelviken. Med 
endast en metallstolpe utan skärm är de ofta svårare att hitta än vid tävlingsorientering. 
 
4  Nacka översiktsplan 2011– Lägesrapport  
Sven Andersson informerade om kommunens arbetet med Översiktsplan 2010. 
Översiktsplanen ska vara vägledande i beslut om mark- och vattenanvändning, men är 
inte juridiskt bindande  
 

• Kommunen planerar för ca 8000 nya lägenheter de 10 närmaste åren, vilket 
motsvarar en ökning med ytterligare 20000 invånare. 

• Arbete pågår med sektorsprogram, fördjupningar, och andra översiktliga studier. 
• Stora infrastrukturprojekt är på gång. 
• Större krav hållbara lösningar i samhälls-byggandet bl. a. på grund av 

klimatfrågan.  
 

Projektmål för översiktsplan  2011 
• Analysera utmaningar och ta fram strategier 
• Visa lösningar för bostadsförsörjningen samt för behoven för skola vård och 

omsorg 
• Visa hur kommunen löser framtidens transporter 
• Visa hur Nacka bidrar till klimatmålen, samt förverkligar ett energieffektivt 

stadsbyggande. 
 
Ordförandes signatur Justerandes signatur 

 
 
 

Utdragsbestyrkande 
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• Kommunens ställningstaganden ska framgå på ett tydligt sätt 
• Stark förankring externt och internt 
• GIS-material tillgängligt för alla 
• Tre tidsperspektiv 10 år, 20 år och 40 år 
• Metoder för att mäta och följa upp mål 
• Kan vi ha en kontinuerlig process med bibehållen demokratisk förankring 

 
Förankringsprocessen 

• Tidig dialog med kommunmedborgare, företag och föreningar samt exploatörer 
och olika myndigheter 

• Aktivt politiskt deltagande i processens inledning och kontinuerlig avstämning 
med politiken 

• Alla verksamhetsområden inom kommunen ska ha möjlighet att påverka planens 
innehåll 

 
En utvecklad samrådsprocess 

När planförslaget tas fram 
• Mindre seminarier kring olika teman eller geografiska områden till vilka olika 

aktörer och intresseföreningar bjuds in 
• Nytt material publiceras fortlöpande på hemsidan 
• Web-enkäter eller andra interaktiva kommunikationsformer för frågeställningar 

som dyker upp 
  

Samrådsperioden 
• Öppet hus på flera platser i kommunen 
• Besök hos föreningar och företag 
• En folder som berättar om förslaget skickas till hushållen 
• Hela förslaget redovisas på hemsidan ,med möjlighet att lämna synpunkter 

 
Preliminär tidplan 

• Projektdirektiv KS sept 2009 
• Underlag sammanställs hösten 2009 
• Extern dialog startas hösten 2009 
• Samrådsförslag tas fram jan-aug 2010 
• Beslut om samråd KS okt  2010 
• Samråd nov-dec 2010 
• Utställnings förslag tas fram mars 2011 
• Utställning april-juni 2011 
• Antagande hösten 2011 

 
 
Margareta Josefsson önskar att kommunen inte var så webbintensiv. Det är svårt för 
medborgarna att följa med på vad som händer i de olika projekten. Varför finns det inte 
längre pappersexemplar på biblioteken? Alla kan inte skriva ut hemma. 
 
5  Saltstigen/Trollsjön – Lägesrapport  
 
Ordförandes signatur Justerandes signatur 

 
 
 

Utdragsbestyrkande 
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Johan Håkansson gav följande lägesrapport 
Lännersta 2 område W i anslutning två reservat Trollsjön utanför planområdet/ samt 
Saltstigen inom planen. Det som är natur i området i princip är det som är tänkt att bli 
naturreservat. 
 
Det är inte riktigt bestämt hur saltstigen ska behandlas, om den ska ligga inom 
planområdet eller inte. Två markägare JM och Gammelluden. JM och Gammeludden 
vill bygga på mark som utreds som reservat. JM har fått nej till byggande av bostäder i 
området från Miljö & stadsbyggnadsnämnden. Det finns indikationer från Länsstyrelsen 
att där Gammelludden vill bygga ligger för nära skyddsavstånd från fornlämning.(gamla 
försvarsanläggningar). Breddning av Djurgårdsvägen i svängen, i östra delen av planen, 
där kan inte ske söderut pga fornlämning. Den naturliga tillfartsvägen till Trollsjön går 
på Nytorpsvägen där en parkering kan behövas anordnas i kanten till reservatet. 
Förhoppningen är att samråd ska ske samtidigt för Trollsjön och Lännersta W under 
våren. 
 
Saltstigen anser kommunen är kulturområde och Trollsjön ska bli naturreservat.   
Kullen på Gammeluddens mark och marken som JM äger ligger till stora delar inom 
strandskyddsområdet. 
 
Roger Grönwall informerade att förslag på områdets för Saltstigen ska se ut och en 
skötselplan kommer att vara klar i början av 2010. Inventeringar är klara och håller på 
att sammanställa dem. 
 
Under våren kommer ett förslag på naturreservat Trollsjön tas fram.  
 
Margareta Josefsson 
Boo Miljövänner utgår från att alla remissinstanser får tillgång till alla handlingar. Alla 
rapporter samt sammanställningar. De ska vara offentliga och redovisas att de finns och 
att de trycks upp. 
Det är viktigt att strandskyddet på 100meter blir kvar kring Trollsjön. Inventeringen 
kring trollsjön borde göras på sommaren och inte på vintern. Det är konstigt att det ska 
göras nu på vårvintern. 
Föreningen hade hoppats på att Trollsjön och Lännersta W hade tagits samtidigt. 
 
 

 
Ordförandes signatur Justerandes signatur 

 
 
 

Utdragsbestyrkande 
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6  Karbosjön ,vattenverksamhet 
Birgitta Held Paulie informerade om Karbosjön. 
Det är ofta förekommande med översvämningar på Vikingshillsvägen som är en viktig 
länk för planeringen av nordöstra Boo. 
 
För att området långsiktigt ska klara av kraftiga regn ( pga klimatändring) måste 
området avvattnas bättre än i dagsläget. 
 
Det finns förslag att reglera Karbosjön med en sänkning av vattenytan på 11 cm och 
bredda utloppet. I förslaget ingår även att avvattna kärrområdet till Sågsjön. Nacka 
kommun har sökt dispens för markavvattning hos Länsstyrelsen. Miljödomstolen utser 
en markavvattningssakkunnig. 
Det har varit samråd med Kummelnäsvägförening samt Risets vägförening. 
 
Vi hoppas på att få dispens före jul. Miljödom kommer troligen om ca 1 år före 
antagande av detaljplan för Vikingshill 
 
7  Ryssbergen – Lägesrapport 
Birgitta Held Paulie informerade i korthet följande.  
Detaljplanen är utställd 24/11 till 22/12 2009. Utställningen skiljer sig från samrådet. 
Skillnaden är att anslutningsvägarna till Värmdövägen inte är med samt mer 
bullerskyddsåtgärder är redovisade för att minska bullerpåverkan på naturområdet i 
Ryssbergen. Kommunen har sökt tillstånd för avledning av inläckande grundvatten.  
Förhoppningsvis kommer miljödomen under våren 2010. 
 
8  Tollare. Lägesrapport  
Birgitta Held Paulie informerade kort  
Tollare 1 A  Länsstyrelsen har avvisat överklagandet, Planen har överklagats till nästa 

instans. 
Tollare 1 B Antagen i 23 november 
Detaljplan 2  Samråd pågår 26 nov – 11 jan 2010 
Detaljplan 3  Planarbetet pågår och samråd beräknas början 2010 
 
Naturreservatet är överklagat. 
 
9  Naturreservat – Lägesrapport om pågående och kommande naturreservat    
Roger Grönwall gav en lägesrapport.  
Tollare 
Reservatet är överklagat till Länsstyrelsen. Länsstyrelsen har avvisat överklagan. Reservatet 
har överklagats till Miljödomstolen. 
 
Gärdesudden 
Gärdesudden har varit ute på remiss. Remissvaren har sammanställts till MSN 9 dec för beslut. 
Kommunfullmäktige bör ta beslut i början av 2010. Förslaget innebär bla en utökning av 
reservatet. 
 
 
Ordförandes signatur Justerandes signatur 

 
 
 

Utdragsbestyrkande 
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Skuruparken 
Beslut i KS den 24 augusti 2009 ” att åstadkomma en förhandlingsuppgörelse med markägaren 
i syfte att förvärka marken” – förhandling pågår.  
 
Föreningarna meddelade att de fick besked att kommunen trots en begäran från 11 
organisationer 2009-08-04 (Se http://www.nackamiljo.se/skuruparksamreft.doc ) inte avser att 
göra en ordentlig sammanställning av remissvaren om Skuruparken utan hänvisade till en 
handling för MSN 2008-02-13. Föreningarna meddelade att den där förekommande bunten 
med remissvar ofullständig, Nacka Miljövårdsråds svar saknas. 
 
Saltstigen 
Remissförslag redovisas för MSN februari 2010. 
 
Svärdsö 
KS beslutade den 2 nov 2009 att Fullmäktige ger MSN i uppdrag att utreda ett naturreservat på 
Svärdsö” 
 
Trollsjön påbörjas våren 2010 börjar med inventering. 
 
Skarpnäs 
Färdigställas under våren 2010 anpassning sker till kringliggande exploatering av 
telegrafplanen. 
Föreningarna undrade om det blir det ett nytt samråd eftersom föreningarna yttrade sig på 90 
talet. 
 
10  Medborgarförslag – skötselråd för varje naturreservat  
Medborgarförslaget behandlades i Tekniska nämnden 7 oktober § 115. Tekniska 
nämnden beslutade att föreslå att MSN ser till att man följer de samråd och vad som 
kommer fram där- detta som en del av medborgardialogen . 
 
Tekniska nämnden gjorde följande protokollsanteckning den 7 oktober 
”Hans Peters (c) inkom med följande protokollsanteckning; 
Ingegerd Thorngren (M), Gunilla Grudevall-Steen (FP), Anders Wennerström (KD), 
Birgitta Rasmussen (V), Lennart Ängeby (S) samt David mc Lean Treat (MP) ställde sig 
bakom centerpartiets protokollsanteckning. 
 
Förslaget att inrätta skötselråd kan i en första tanke te sig sympatiskt och ge att ökat 
medborgarinflytande. Kommunens skötselplaner slår dock fast hur reservaten ska 
skötas och vad som ska göras och inte göras i reservaten. Råden skulle också behöva 
administreras av kommunen och troligen skulle delar av en tjänst behöva avsättas för 
detta ändamål. För vissa reservat skulle det vara lätt att få ihop ett skötselråd med 
många engagerade föreningar och privatpersoner. Och många viljor och synpunkter 
skulle komma fram. För vissa reservat kanske intresset skulle vara mindre om färre 
föreningar eller privatpersoner engagerar sig. 
 

 
Ordförandes signatur Justerandes signatur 

 
 
 

Utdragsbestyrkande 
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Troligen är det bättre om ”skötselråd” bildades underifrån och som avspeglar 
engagemanget lokalt. Sådana lokal råd kan då ta upp diskussioner med kommunen och 
tex. sända in olika förslag och idéer kring utvecklingen i respektive reservat. Råden får, 
där de bildas, sköta sin egen administration och samordning.” 
 
 
Björn Strehlnert önskade att tydligt framgår vem som är ansvarig för de olika 
naturreservaten. Tiden går mellan att man inför naturreservat och samrådsförfarandet. 
Föreningarna har kanske synpunkter på det som hänt under tiden. Kommunen borde 
införa ett nytt samrådsförfarande när naturreservat bildas. Är samrådsförfarandet tex 5 
år gammalt bör et nytt samråd göras. 
 
Ronny Fors önskade att föreningarna få reda på i förväg vad som är på gång inom de 
olika naturreservaten så att föreningar kan agera och hjälpa till. Det borde finnas ett 
naturligt samarbete mellan de som sköter naturreservaten och föreningar som finns i 
närområdet bla genom informera i tid olika åtgärder. 
 
Cathrin Bergenstråhle (m) svarade att kommunen måste hitta rutiner för att få ta del av 
föreningarnas expertkunskap. Viktigt att hitta smidiga samarbetsvägar. 
 
Ingegerd Thorngren (m)  
Instämmer med Cathrin att det är viktigt att hitta smidiga arbetsvägar. 
 
11 Stenkross 
Stenkrossen ligger på Värmdö kommuns sida. 
Nacka kommuns fastighetskontor är sakägare. 
Värmdö kommun har varit i kontakt med Nacka kommuns miljöenheten och Miljö- & 
stadsbyggnadsnämnden. Frågor som bland annat diskuteras är hur avrinning ska gå till 
samt storlek på massorna. 
Miljönämnden i Värmdö ansvarar för frågan. 
 
Nacka kommuns Fastighetskontor ska yttra sig i ärendet. Nacka kommun vet om att det 
är många boende i insjön som är oroliga. 
 
12  Mötesdatum 2010 
Stadsledningskontoret föreslår följande mötesdatum 2010 för Naturvårdsrådet. 
Naturvårdsrådets möte startar kl 16.00 om inget annat anges i kallelsen; 
24 februari, 2 juni, 29 september (kl 17-19), 17 november. 
 
13  Övriga frågor 
Vart tar handlingarna vägen. 
På kommunens hemsida hittar man bra material i samband med tex detaljplaner där 
finns start-PM , utställning m.m. Det finns även handlingar när det gäller översiktsplan, 
framtagande av naturreservat men när planerna är antagna så tas alla handlingar bort. 
Det vore bra om det fanns kvar vilka synpunkter som kommit in och förslagsunderlag så 
att man i framtiden kan se vad som hände. Exempel på ärenden som försvunnit eller där 
 
Ordförandes signatur Justerandes signatur 

 
 
 

Utdragsbestyrkande 
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Ordförandes signatur Justerandes signatur 

 
 
 
 

Utdragsbestyrkande 

 

länkar försvunnit är Baskethall i Gröna dalen, Lännersta W – tidiga planhandlingar – 
den länken är tom. Varför tar kommunen bort ärenden som inte går igenom. 
 
Erik Langby svarade att om det ligger ärende kvar som inte är aktuella längre är det lätt 
att allmänheten blir förvirrad. Är ärendet aktuellt men gammalt ärende som varit 
vilande ska självfallet historiken finnas kvar. Information som inte är aktuell tas bort tex 
inbjudanden 
Vi får ta en funderare på hur man ska göra med ärenden som inte är aktuella längre 
 
 
14  Erik Langby avslutade mötet med att önska alla en God jul och Gott nytt år. 
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